

سلسلة ندوات افتراضية: الصحة في حالات الطوارئ المناخية رقم 1

التأهب للتفاعل بين الصحة وتغير المناخ

14 تشرين الثاني/نوفمبر 2023، من الساعة 14:00 ولغاية الساعة 15:00 بتوقيت وسط أوروبا

مذكرة توضيحية

لمحة عامة

يسبب تغير المناخ ظواهر مناخية أكثر تواتراً وشدةً وتطرفاً، فضلاً عن أحداث بطيئة الظهور مثل ارتفاع درجات الحرارة. تشكل حالات الطوارئ الناتجة تهديداً كبيراً للصحة، وتزيد من الأمراض والوفيات، وتعطل النظم الغذائية، وتسبب التشرذم واتساع أوجه عدم المساواة. وفي السنوات الـ 50 الماضية، تسببت الكوارث المتصلة بالطقس والمناخ في أكثر من مليوني حالة وفاة، وقع 90 في المئة منها في البلدان النامية. بين العامين 2000 و2016، زاد عدد الأشخاص المعرضين لموجات الحر بنحو 125 مليوناً. تقدّر التوقعات المستقبلية أيضاً أنه سيتسبب تغير المناخ بين العامين 2030 و2050، في 250 000 حالة وفاة إضافية سنوياً بسبب سوء التغذية والملاريا والإجهاد الحراري والإسهال.

وعلى الرغم من التسليم بأن الصحة قطاع عرضة لتغير المناخ، لا يزال من الصعب تقدير أثر ونطاق العديد من المخاطر الصحية الحساسة للمناخ. ومع ذلك، فإن أزمة المناخ من ناحية، وجائحة كوفيد-19 من ناحية أخرى، يوفّران فرصة لاستعراض وتعزيز التأهب للطوارئ الصحية والمناخية بطريقة تآزرية من أجل تعزيز الرفاه والمرونة.

ولدعم البرلمانين في التفكير في الصلة بين الصحة وتغير المناخ وفي تحسين إدماج هذه المسائل في عملهم، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي سلسلة ندوات افتراضية تتناول الصحة في حالات الطوارئ المناخية من خلال مراحل مختلفة من إدارة حالات الطوارئ. هذه هي الأولى من ثلاث ندوات افتراضية في السلسلة.

التركيز والأهداف

- ستعرض الندوة الافتراضية الروابط الرئيسية بين الصحة وتغير المناخ. وستناقش كذلك كيفية تعزيز التأهب لحالات الطوارئ مع مراعاة العوامل الصحية والمناخية. وبذلك، ستقوم الندوة الافتراضية بما يلي:
- إتاحة الوصول إلى المعارف والبيانات المتعلقة بالروابط المتبادلة بين الصحة وتغير المناخ، بما في ذلك التوقعات المقبلة لأثر تغير المناخ على الصحة.
 - تقديم التوجيه بشأن كيفية ضمان مزيد من الاتساق في السياسات واستعراض استراتيجيات التأهب لحالات الطوارئ من أجل التصدي المشترك للصحة وتغير المناخ.
 - تحديد مجالات اهتمام البرلمان واحتياجاتها المحددة.
- ان الندوة الافتراضية متاحة لجميع البرلمانيين والموظفين في البرلمانات المهتمين. ستعقد على منصة زووم Zoom. وستتوفر ترجمة فورية بين الإنجليزية والفرنسية والاسبانية.

برنامج العمل المؤقت	
الترحيب والأهداف	14:05 – 14:00 بتوقيت وسط أوروبا
فهم العلاقة بين الصحة وتغير المناخ ستعقب العروض التقديمية أسئلة وأجوبة مع المشاركين	14:30 – 14:06
عرض قطري: تعزيز التأهب لحالات الطوارئ ستلي العرض مناقشة تفاعلية. يشجع البرلمانيين على مشاركة أفكارهم ومبادرات بلدانهم لمعالجة الصحة وتغير المناخ في التأهب لحالات الطوارئ.	14:55 – 14:31
الخاتمة	15:00 – 14:56





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

Webinar series: Health in climate emergencies #1

Preparedness at the interface of health and climate change

14 November 2023, 14:00–15:00 CET

Concept note

Background

Climate change is causing more frequent and intense, extreme weather events, as well as slow-onset events such as increasing temperatures. The resulting emergencies are a major threat to health, increase illnesses and deaths, disrupt food systems, cause displacements and widening inequalities. In the past 50 years, weather- and climate-related disasters caused more than two million deaths, 90% of which occurred in developing countries.¹ Between 2000 and 2016, the number of people exposed to heatwaves increased by around 125 million.² Future projections further estimate that between 2030 and 2050, climate change will cause 250,000 additional deaths per year from malnutrition, malaria, heat stress and diarrhoea.³

Although health is recognized to be a sector vulnerable to climate change, the impact and scale of many climate-sensitive health risks remains difficult to estimate. Nevertheless, the climate crisis on the one hand and the COVID-19 pandemic on the other, provide an opportunity for reviewing and strengthening health and climate emergency preparedness in a synergistic way so as to promote increased well-being and resilience.

To support parliamentarians in reflecting on the health-climate change nexus and in better integrating these issues into their work, the IPU is organizing a webinar series looking at health in climate emergencies through different phases of emergency management. This is the first of three webinars in the series.

Focus and objectives

The webinar will present the main linkages between health and climate change. It will further discuss how to strengthen emergency preparedness taking into account both health and climate factors. In doing so, the webinar will:

- Provide access to knowledge and data on the inter-linkages between health and climate change, including future projections of the impact of climate change on health.
- Provide guidance on how to ensure greater policy coherence and review emergency preparedness strategies to jointly address health and climate change.
- Identify specific areas of interest and needs of parliaments.

The webinar is open to all interested parliamentarians and parliamentary staff. It will take place on the Zoom platform. There will be simultaneous interpretation between English, French and Spanish.

¹ www.un.org/sites/un2.un.org/files/fastfacts-early-warnings-july-2023.pdf

² www.who.int/health-topics/heatwaves#tab=tab_1

³ www.who.int/news-room/fact-sheets/detail/climate-change-and-health

Provisional programme

14:00–14:05 CET	Welcome and objectives
14:06–14:30	Understanding the health-climate change nexus The presentations will be followed by Q&As with the participants.
14:31–14:55	Country presentation: Strengthening emergency preparedness The presentation will be followed by an interactive discussion. Parliamentarians are encouraged to share their reflections and their countries' initiatives to address health and climate change in emergency preparedness.
14:56–15:00	Conclusion